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Za~nimo uvodnik s spodbudno infor-
macijo o poro~ilu o poslovanju Talu-
ma za prvo trimese~je leto{njega leta,
ki je bilo obravnavano na zadnji seji
Nadzornega sveta. Dru`ba Talum
namre~ kljub kriznim razmeram ni
insolventna, kar z drugimi besedami
pomeni, da smo pla~ilno sposobni, da
nismo prezadol`eni in imamo poziti-
ven kapital. Ta novica pred letom dni ali
{e prej ne bi bila omembe vredna, zato
tudi besede solventnost ne poznamo.
Toda letos je to izredno pomembno.
Pomeni namre~, da nam uspeva
ohranjati likvidnost in da ni razlogov
za prisilno poravnavo, ste~aj dru`be
ali za druge postopke, ki izhajajo iz Za-
kona o finan~nem poslovanju. V Slo-
veniji in po celem svetu je skoraj
vsak dan sli{ati o za~etku teh postop-
kov pri {e v~eraj trdnih podjetjih.
Klju~no vpra{anje je, kako dolgo lahko
Talum vzdr`i to stanje. Po besedah
predsednika Uprave mag. Danila Top-
leka lahko to predvidi le ~arovnik.

No, »~arovni{tvo« v Talumu ni bilo
redek pojav, in to `e od nastanka to-
varne naprej. Ob 50-letnici obratova-
nja smo v Aluminiju podrobno pre~e-
sali vse zgodovinske dogodke in izpo-
stavili ugledne ljudi, ki so poleg dru-
gih zaposlenih nosili breme dela in
razvoja tovarne, kar je pogosto mejilo
na ~ude`e. Trenutna situacija je, po

vsem sode~, najte`ja doslej, in ~e se
poglabljate v dogajanje v tovarni,
lahko za~utite posebno vzdu{je,
me{anico strahu in upanja, predvsem
pa pripravljenosti na izzive. Ve~ina se-
danje generacije, od delavcev do vod-
stva, je sodelovala pri popolni prenovi
tovarne in pripeljala Talum v sam vrh
razvoja. Zato je zavedanje, da je tovar-
na na{a, tista zna~ilnost, ki je nobena
kriza ne more skaliti. Ve~ o tem lahko
izveste v komentarju ~lana Uprave Bo-
jana @igmana.

Doma~i, znanci in prijatelji vas zago-
tovo spra{ujejo, kako gre Talumu.
Mediji nas namre~ ne omenjajo, zanje
nismo zanimivi, ker smo ~isti in revi-
zorji niso na{li finan~nih malverzacij.
To je v redu, ~eprav nam v tej situaci-
ji ne pomaga veliko. Kaj torej odgo-
voriti na zgornje vpra{anje? Da nima-
mo dovolj osnovnih informacij, se
najbr` ne moremo izgovarjati. ^e ni~
drugega, jim lahko poka`emo Alumi-
nij. Lahko povemo, da slu`bo imamo,
ker Talum {e ne odpu{~a stalno zapo-
slenih, ~eprav nam je kriza odrezala
polovico proizvodnje, da so pla~e red-
ne, ~eprav zmanj{ane za 10, 20 in ve~
odstotkov v primerjavi z lani, in da de-
lamo dva dni manj na mesec, pa bo
dovolj. V o~eh sogovornikov to ne bo
izzvenelo tako tragi~no, rekli bodo, da
vsaj vemo, kaj po~nemo!

Ali je prav vse, kar po~nemo, pa smo –
kot vedno ob pomembnih dogodkih –
vpra{ali nekatere zaposlene. Posebej
so nas zanimali delavci, preme{~eni v
DE Rondelice, in vzdr`evalni{ka skupi-
na za anode. Vzdr`evalci so opozorili
na pomanjkanje pravih informacij, kar
se dela ti~e, pa delajo kar najbolje.
Preme{~eni delavci, ki ob tem izgubijo
pridobljeno napredovanje, pa se po~u-
tijo u`aljeni in nepravi~no prikraj{ani.
Zato bi bilo prav to zadevo {e enkrat
premisliti. Pogre{amo tudi ve~jo soli-
darnost preostalih delavcev do »pri{-
lekov«, saj so svoje napredovanje, do-
se`eno s po{tenim delom, prinesli iz
druge enote v Talumu in so pri{li po-
magat. Tudi odgovorni vodje in delav-
ci v kadrovski slu`bi lahko pri preme-
stitvi ljudi poka`ejo ve~ posluha.  

Tokrat lahko podrobneje spoznate
Jasno ^u{ Babi~, sodelavko iz  Naba-
ve. V pogovoru z njo je Lilijani Ditrih
kot `enski, ki klepeta z `ensko, uspelo
odkriti marsikaj zanimivega. Med
drugim nas je Jasna presenetila z mis-
lijo, da si bo morda enkrat celo vzela
~as za po~itek.

Za konec lahko povemo nasvet, po-
dobno kot v TV-oddaji As’ ti tut not
padu: Ne dovolite, da vas kriza vr`e s
tira in da izgubite normalen odnos do
sodelavcev in Taluma.

Solidarnost

UVODNIK

IVO ERCEGOVI]
GLAVNI UREDNIK

»Klju~no vpra{anje je, 
kako dolgo lahko Talum
vzdr`i to stanje. Po besedah
predsednika Uprave mag.
Danila Topleka lahko to
predvidi le ~arovnik.«
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V ponedeljek, 18. maja 2009, je pote-
kala 9. redna seja Nadzornega sveta
Taluma. Nadzorniki so se seznanili s
poro~ilom o poslovanju dru`be za
obdobje od januarja do marca 2009, ki
kljub mo~no poslab{anim razmeram
poslovanja {e vedno izkazuje zado-
voljiv rezultat. Obravnavali so poro~ilo
Uprave o solventnosti dru`be, ki je bi-
lo izdelano v skladu z dolo~bami Za-
kona o finan~nem poslovanju, o po-
stopkih zaradi insolventnosti in prisil-

nem prenehanju. Dru`ba Talum ni
insolventna, saj ni prezadol`ena in ima
pozitiven kapital. Obravnavali so tudi
revizijsko poro~ilo k Letnemu in Kon-
solidiranemu letnemu poro~ilu za po-
slovno leto 2008 in poro~ilo Nadzor-
nega sveta o njegovih aktivnostih v
letu 2008. Seznanili so se s sklicem
zasedanja skup{~ine Taluma, ki ga je
Uprava Taluma sklicala za 30. junij
2009.x

Na finan~no in gospodarsko krizo smo
se v Talumu hitro odzvali in lahko re-
~emo, da smo `e pol leta v posebnem
stanju. Najbolj odgovornega za proiz-
vodnjo in razvoj, ~lana Uprave Bojana
@igmana, smo zaprosili za komentar
na minule ukrepe in za pogled naprej.

LLaahhkkoo  rree~~eemmoo,,  ddaa  ssmmoo  ppooll  lleettaa  vv  ppoo--
sseebbnneemm  ssttaannjjuu..  ^̂ee  bbii  bbiillii  ddaanneess  nnaa  zzaa--
~~eettkkuu,,  aallii  bbii  kkaakkoo  ddrruuggaa~~ee  zzaassttaavviill  rree--
{{eevvaannjjee  pprrooiizzvvooddnnjjee??
Dejstvi, da smo se `e pred dvema
letoma lotili prestrukturiranja proiz-
vodnje zaradi zaprtja elektrolize B in

da smo `e tedaj skrbno tehtali uspe{-
nost slehernega programa in pogojev
za njegovo dolgoro~no uspe{nost, sta
nam omogo~ili, da smo spremembe
za~eli uvajati `e ob prvih znakih krize.
Hitro smo se odlo~ali o spremembah,
ki so jih pogojevale nove razmere na
trgu. Bistven ukrep je bil zmanj{anje
proizvodnje primarnega aluminija in
temu ustrezna prilagoditev obsega
proizvodnje anod. Menim, da bistveno
druga~e ni bilo mogo~e ukrepati. 

KKaatteerraa  ssoo  ppooddrroo~~jjaa  ddeellaa,,  kkii  ssoo  ppoosseebbeejj
iizzssttooppaallaa??  KKaakkoo  ppootteekkaa  oosskkrrbbaa  TTaalluummaa

9. redna seja 
Nadzornega sveta Taluma

UPRAVA

DANICA HRN^I^
FOTO: SRDAN MOHORI^

Vzdu{je v tovarni na splo{no 
primerno kriznim razmeram

IVO ERCEGOVI]
FOTO: SRDAN MOHORI^

Bojan @igman
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zz  eenneerrggeennttii,,  ssuurroovviinnaammii  iinn  ddrruuggiimmii
mmaatteerriiaallii??  
Vplivi krize so prisotni povsod, in to
zaradi skokovitih padcev cen na{ih
proizvodov, upadanja naro~il in po-
~asnega prilagajanja cen surovin in
energentov. Vmes smo se ubadali {e z
omejitvami pri dobavi plina, vendar so
se te te`ave kon~ale brez ve~jih nega-
tivnih posledic.
Zni`anje primarne proizvodnje je
bistveno zni`alo potrebe po energentih
in surovinah, kar je zaradi `e skle-
njenih letnih pogodb in velikih zalog
predstavljalo kar nekaj te`av. 
Pravo~asna odlo~itev o prenehanju
proizvodnje anodnih blokov za trg, ki
je kasneje usahnil, nam je prihranila
kar nekaj te`av. Svojevrsten je bil tudi
ukrep povi{anja cen izparilnikov za 
85 % v ~asu, ko se je kriza `e za~ela
in so bili `e prisotni pritiski po zni`e-
vanju cen. Le dobri kakovosti in vodil-
ni razvojni vlogi na podro~ju izparil-
nikov je pripisati uspe{nost tega ukre-
pa, ki ni povzro~il bistvenega
zmanj{anja na{ega tr`nega dele`a. 

IIzz  rraazzllii~~nniihh  vviirroovv  ssllii{{iimmoo::  eelleekkttrroolliizzaa  ssee
nnee  ssmmee  uuggaassnniittii..  KKaakkoo  gglleeddaa{{  nnaa  ttoo??
Res je, da so stro{ki ponovnega zago-
na elektrolize zelo visoki in da je nanjo
neposredno vezana {e proizvodnja
anod, ki te stro{ke {e pove~uje. Danes

je zaradi velikega padca povpra{eva-
nja in posledi~no zni`anja cene alumi-
nija v te`avah ve~ina elektroliz. V
Evropi je izklopljenih `e prek tiso~ ton
primarne proizvodnje aluminija.
Povpre~na izkori{~enost proizvodnih
kapacitet je 75-odstotna. Letos je pred-
videno zaprtje {e dodatnih tiso~ ton.
Pre`ivetje na{e elektrolize je mo~no
povezano z uspe{nostjo prodajnih
programov, prav tako pa tudi s splo{-
nimi ukrepi dr`ave in EU, usmerjenimi
v premagovanje krize in na podro~ja
energetske in okoljevarstvene politike.

NNaajjmmllaajj{{ii  oobbrraatt,,  DDEE  UUlliittkkii,,  bbiijjeejjoo
ppoosseebbnnoo  vvoojjnnoo..  KKaakk{{nnee  ssoo  mmoo`̀nnoossttii
zzaa  pprree`̀iivveettjjee??

Livarne so zaradi velike navezanosti na
proizvodnjo transportnih sredstev, ki
jo je kriza mo~no prizadela, povsod v
velikih te`avah. Nekatere `e zapirajo,
mnoge med njimi delajo le nekaj dni v
tednu. V Talumu imamo sre~o, da je le
del ulitkov vezan na program proiz-
vodnje tovornjakov. Trg toplotnih iz-
menjevalnikov za plinske bojlerje kot
glavnega proizvoda pa za sedaj {e ne
ka`e velikega upadanja. Pogoj za
pre`ivetje tega programa je pridobitev
dodatnih kupcev in bistveno pove~a-
nje obsega proizvodnje.

RRaazzvvoojj  ssee  jjee  uuppoo~~aassnniill..  AAllii  llaahhkkoo  ppoo--
ddaa{{  llee  oossnnoovvnnee  ssmmeerrnniiccee,,  kkeerr  bboommoo
rraazzvvoojjuu  ppoossvveettiillii  vvee~~  pprroossttoorraa  vv
nnaasslleeddnnjjii  {{tteevviillkkii??  
Morda je tako videti navzven, kajti
kon~ali smo ve~ino investicij, nikakor
pa ne razvoja. Razvojne naloge na
podro~ju izparilnikov in rondelic pote-
kajo, ponekod celo s pove~ano inten-
zivnostjo. Enako velja za razvoj pro-
cesov pri ulitkih, pri pretapljanju od-
padnega aluminija in litju {irokega
traku.

LLjjuuddjjee  ssoo  ppoosseebbeejj  oobb~~uuttlljjiivvii  nnaa  ssvvoojjee
ppllaa~~ee,,  kkii  ssoo  vv  oossnnoovvii  zzmmaannjj{{aannee,,  ppaa  {{ee
ssttiimmuullaacciijj  nnii..  PPoolleegg  tteeggaa  ssoo  nneekkaatteerrii
pprreemmee{{~~eennii,,  zzaattoo  nnaass  zzaanniimmaa  oocceennaa
sspplloo{{nneeggaa  vvzzdduu{{jjaa  vv  ttoovvaarrnnii..
Ocenjujem, da se ve~ina zaposlenih
zaveda vpliva krize na poslovanje
Taluma, saj 80 % svojih proizvodov
prodamo na tuje trge, ki jih je kriza {e
prej in tudi mo~neje prizadela kot slo-
venskega. Razen tega upad aktivnosti
znotraj tovarne opazijo pri svojem
vsakdanjem delu.
V~asih se ~udim vedenju ljudi v neka-
terih okoljih, kjer je zaenkrat dela {e
dovolj in ocenjujejo, da zanje ukrep
zni`evanja delovnega tedna na 36 ur ni
bil potreben. Zdi se mi, da je zanje
govorjenje o solidarnosti in enako-
merni porazdelitvi bremena krize na

vse zaposlene le prazna fraza. Pri tem
morda niti ne pomislijo, da spri~o ne-
stabilnih razmer na trgu kaj kmalu tudi
na njihovem podro~ju lahko zmanjka
naro~il in da bodo takrat sami potreb-
ni te solidarnosti. Pomanjkanje naro~il
na nekaterih programih in pove~anje
potreb po sodelavcih na drugih pro-
gramih sku{amo re{evati s prerazpo-
rejanjem zaposlenih. Mnogi to razu-
mejo kot prilo`nost za ohranitev zapo-
slitve, pridobitev dodatnih znanj in
izku{enj, je pa med njimi tudi nekaj
nezaupljivcev. Sicer pa lahko re~em,
da je vzdu{je v tovarni na splo{no
primerno kriznim razmeram.

RRaazzmmeerree  vv  aalluummiinniijjsskkii  iinndduussttrriijjii  ppoo--
zznnaa{{..  KKoolliikkoo  ttoo  vvpplliivvaa  nnaa  nnaass  iinn  kkaakk{{nnaa
jjee  ppeerrssppeekkttiivvaa  zzaa  nnaapprreejj??
Na podro~ju primarne proizvodnje
aluminija smo relativno majhni in to je
v tem trenutku na{a prednost. Napove-
di razmer v bran`i so danes zelo tve-
gane. Iz poteka in vpliva prej{njih kriz
na Talum ocenjujem, da ta ne bo kraj-
{a, kot so bile v preteklosti, ko so
povpre~no trajale dve leti. Po intenziv-
nosti bodo njene posledice najverjet-
neje ve~je, kot so bile ob prej{njih.
S sprotnimi ukrepi bomo reagirali na
vse spremembe, izkoristili vse mo`no-
sti in prilo`nosti, da bi vpliv krize
omilili.x
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Vodja DE Rondelice Toma` Godicelj
nas sproti podrobno seznanja z do-
godki v tej enoti, ki je posledice go-
spodarske krize na sre~o niso tako
mo~no prizadele. Pa vendar se pozna,
saj jim ta situacija jemlje sapo in ne
omogo~a, da bi izkoristili vse investi-
cijske razvojne dose`ke iz zadnjega
obdobja. Tako za letos planirajo za
3.000 ton manj{o proizvodnjo kot
doslej ali 30 odstotkov manj, kot zmo-
rejo njihove proizvodne kapacitete.
Zaradi tega je bil tudi pri njih uveden
skraj{an delovni ~as, za~asno pa za-
poslujejo delavce iz drugih proizvod-
nih enot, v katerih je delo {e bistveno
bolj zmanj{ano. Zanimalo nas je, kako
se preme{~eni delavci vklju~ujejo v
nova dela in kako gledajo na te spre-
membe. 
Kljub temu da se zavedajo stanja, v
katerem je tovarna, in ponujene re{itve
{tejejo za dobro, imajo nekaj tehtnih

pomislekov. Predvsem jih moti, da se
jim pri prehodu v druge enote izni~i
dosedanje napredovanje, nekatere tudi
na~in, kako so bili izbrani in obve{~e-
ni o premestitvah. Zaradi problema
ukinitve napredovanja, ki so ga tako
ostro izpostavili, smo za dodatno
pojasnilo zaprosili TToommaa`̀aa GGooddiicclljjaa:
»Ta odlo~itev je bila sprejeta na ravni
Taluma in je ne morem spremeniti.
Osebno stojim za tem, ker sicer ne bi
bilo prav v odnosu do na{ih delavcev,
ki tak{nega napredovanja {e nimajo,
pa so njihovi mentorji v ~asu uspo-
sabljanja. Za napredovanje se morajo
tudi tukaj na novo izkazati, kar lahko
traja eno do pet let.« Glede o~itka, da
so nekateri delavci {ele zadnji dan
izvedeli, da odhajajo drugam, je vodja
livarne gnetnih zlitin BBoo{{ttjjaann  SSaaggaaddiinn
povedal: »Delavci so vedeli za pre-
mestitve `e prej. Vpra{anje je bilo le,
kam ter kateri v dvoizmensko in kateri

v {tiriizmensko delo. Tega jim ni bilo
mogo~e prej povedati.«

BBrraannkkoo  FFoorrssttnneerrii~~:: V Talum sem pri{el
novembra 1988 v DE Anode. Tam sem
delal ves ~as, najve~ kot poslu`evalec
indukcijskih pe~i. Odlo~itev o presta-
vitvi razumem kot dobronamerno, ker
se pri anodah delo zelo zmanj{uje.
Kljub temu sem bil malo presene~en,
vendar se danes, kar se dela ti~e, ne
morem prito`evati. Usposabljam se za
novo delo na liniji litja kot talivec, livar
in pe~ar. Tukaj so bolj{e delovne raz-
mere kot v DE Anode, tudi tehnologija
mi ne dela velikih te`av, ~eprav je pro-
ces bolj zahteven in narekuje ve~jo
odgovornost. Dela je skoraj enkrat ve~
kot v zalivalnici, je pa zelo raznoliko in
bolj zanimivo. Napake ne sme biti,
samo malo »kiksne{«, pa si `e na
oglasni deski. Lahko re~em, da sem
zadovoljen in vidim dobro perspekti-

vo. Posebej `elim poudariti, da se tudi
s sodelavci odli~no razumem. Kar se
pla~e ti~e, sem na slab{em, vendar se
to ne pozna veliko, ker mi {tiriizmen-
ski dodatek pokrije izgubo napredo-
vanja.

DDuu{{aann  VVoorriihh: V Talumu sem od leta
2002 in to je `e moja tretja slu`ba.
Pred tem sem delal v Metalni in pri za-
sebniku. Tako sem kot varilec delal pri
monta`i nove livarne, spoznal Talum
in se zaposlil v elektrolizi C. V elektro-
lizi sem dobro napredoval, pred
kratkim sem opravil {e vozni{ki izpit
za tehnolo{ka vozila. Ko se je kriza
raz{irila, so nam povedali, da je 14
ljudi odve~; nekatere so dolo~ili za
razgradnjo stare elektrolize, druge za
livarno. Izbrani smo bili po starosti,
mlaj{i smo od{li. Moje novo delo je
delo operaterja 1 na izsekovalni liniji,
po doma~e »{tanci«. Lahko re~em, da

Upamo, da bo stanje bolj{e za vse

PROIZVODNJA

IVO ERCEGOVI]
FOTO: IVO ERCEGOVI]

Branko Forstneri~ Du{an Vorih
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je to delo zahtevnej{e in si nenehno
aktiven. Usposabljam se za vse linije,
naprave so na visoki tehni~ni ravni, v
za~etku sem kar gledal {tevilna stikala
in komande. Danes, po skoraj dveh
mesecih, lahko re~em, da je v redu.
Zavedam se, da drugega dela ni, razen
~e se spet za`ene elektroliza in gremo
nazaj. Zelo pa zamerim, da so nam
vzeli dose`eno napredovanje, kar se
meni {e zaradi spremembe izmenske-
ga dela zelo pozna. Lahko povem, da
je moja sedanja pla~a v primerjavi z
lansko, ~e {tejem vse, kar nas je dole-
telo, za 40 % manj{a. Verjemite, da je
s tem te`ko shajati, imamo kredite …
Vsekakor upamo, da bo kriza ~im prej

minila. ^e bo Talum v redu, bomo tudi
mi. Upamo, da bo stanje bolj{e za vse.

FFrraanncc  SSeevveerr: V tovarni sem `e 21 let.
Od leta 1988 delam v livarni kot pe~ar.
Pred nekaj dnevi sem bil prestavljen
na pakirno linijo kot operater 2. Mo-
ram povedati, da sem razo~aran zaradi
tega, ker niso gledali na starost, lahko
bi izbirali po mati~ni {tevilki. Pa {e to
mi se ne dopade, da so nas obvestili
{ele zadnji dan. Jutri se javi v kadrov-
sko, so rekli! Premalo ~asa sem tukaj,
da bi komentiral novo delo, je druga~-
no in okolje bolj urejeno kot prej{nje.
Ni prav, da so nam »posekali« napre-
dovanje. Sam sem izgubil {e izmenski

dodatek, kar je nepo{teno, ker mi
manjka do »penzije« le 5 ali 6 let. Ne
verjamem, da tako mora biti.

DDuu{{aann  FFrriiddll: V Talumu sem od leta
1988, za~el sem v DE Rondelice in bil
po treh letih preme{~en v DE Gnetne
zlitine. Pred kratkim sem {el nazaj, in
sicer na pakirno linijo, ki je danes zelo
posodobljena, delo je bolj{e kot v li-
varni, bolj umirjeno. Za premestitev
smo izvedeli zadnji dan, kar ni fer in
tega ne bi bilo treba. [lo nas je deset,
vsi se bojimo iti z izmenskega dela za-
radi pla~e in varnosti. Tako sem izgu-
bil dose`eno napredovanje, en razred

in izmenski dodatek. Samo razred in
napredovanje mi vzameta mese~no
skoraj 180 evrov. Vsaj napredovanje
bi nam lahko pustili, ker smo ga do-
segli v Talumu s po{tenim delom.
Zaradi tega smo najbolj tepeni starej{i
delavci, tovarna pa od tega nima
koristi, prej {kodo zaradi nejevolje.
Zavedamo se, da je Talum v te`avah in
da je to za nas dobra re{itev, ker se ne
ve, kako bo z livarno, tudi v DE Ronde-
lice se lahko obrne na slab{e. Dosti je
odvisno od sre~e, ~eprav verjamemo v
Talum in upamo, da bo tako, kot je ne-
ko~ bilo, ko smo radi delali in bili
zadovoljni.x

Franc Sever Du{an Fridl

Nepoznavalec razmer, kar sem tudi sa-
ma, bi pri~akoval, da je dela v OE
Vzdr`evanje anod manj glede na to, da
je proizvodnja anod bistveno manj{a.
Dejstva so druga~na. Kaj in kako dela-
jo v spremenjenih okoli{~inah, so nam
povedali Bogdan, Marjan in Nenad.

BBooggddaann  LLuukkmmaann, vodja OE Vzdr`eva-
nje anod: 
Prvi znaki krize so se pri nas pokazali
novembra lani, ko so nam v DE Anode
odpovedali preklope modelov na obli-
kovalniku. Situaciji smo se prilagodili
tako, da smo {tevilo zaposlenih zmanj-

{ali za enega delavca, ki smo ga pre-
razporedili na druga dela znotraj DE
Vzdr`evanje in tako zmanj{ali obre-
menitev na enoto proizvoda. Ko se je
kriza februarja stopnjevala, sta na{o
OE zapustila {e dva sodelavca, ki sta
prav tako dobila delo v drugih OE v
okviru DE Vzdr`evanje, in sicer na de-
lih, ki jih je DE prevzela od zunanjih
izvajalcev, ki so prej delali za nas.
Aprila nas je neplanirano zapustil {e
vodja elektroskupine v na{i enoti, ki si
je na{el delovne izzive drugje. To je za
nas predstavljalo izziv in opozorilo, da
se vsi skupaj zavemo (tako vodje kot

tudi drugi v podjetju, ki skrbijo za kad-
re), kako pomembno je (bo) za pod-
jetje, da zadr`i dobre sodelavce. V
kratkem (avgusta) nas bo zapustil {e
sodelavec Edi, ki odhaja v pokoj, in v
OE bo {e en delavec manj. Vsi upamo,
da bo proizvodnja spet stekla in takrat
bodo dobri, uspe{ni, usposobljeni so-

delavci {e kako potrebni. Dela je v ce-
loti manj, a ga je glede na zmanj{ano
{tevilo zaposlenih v OE na posamezni-
ka ve~. Skupine so na minimumu ope-
rativne sposobnosti, ko {e lahko delu-
jemo. Svoje je prispeval {e 36-urni
delovnik. Ko bo proizvodnja znova
stekla, se bomo verjetno ponovno re-

Sproti se prilagajamo,
ni nam te`ko
LILIJANA DITRIH
FOTO: DARKO FERLINC,

SRDAN MOHORI^

Bogdan Lukman
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organizirali, preme{~ali ali pa bodo
del nalog opravljale druge OE, servisi.
Starostna struktura OE je `e kar viso-
ka, tako da bo dolgoro~no treba raz-
mi{ljati tudi o pomlajevanju ekipe.
Skratka, znotraj DE Vzdr`evanje se
sproti prilagajamo nastalim situaci-
jam. V zadnjih {tirih mesecih nismo
dr`ali kri`em rok, saj smo opravljali
remonte v proizvodnji anodnih blokov,
ko je bila proizvodnja zaustavljena, in
sicer linij A, B in J, ter ve~ji remont v
sestavljalnici anod. Pri remontih smo
ravnali skrajno racionalno, z materiali,
ki so bili na razpolago v skladi{~u, z
minimalnimi mo`nimi stro{ki. Pri delu
so nam pomagale strojne delavnice,
servisi in operaterji po svojih mo~eh,
tako da smo delo zmogli sami brez
zunanjih izvajalcev. Vse naprave v DE
Anode so na razpolago, je pa res nji-
hova obremenitev nekaj manj{a. Izje-
ma je Riedhammerjeva pe~, na kateri
lahko obratujejo z 32 komorami ali 16
komorami v ciklusu. Investicijskih del
v tem ~asu ni, razen nekaj manj{ih, kot
je obra~alna naprava, priprava rekon-

strukcije ogrevanja katrana ipd. 
Glede situacije v podjetju bi rekel {e
nekaj o informiranju. Pravih informacij
je premalo. Ljudje smo lovci na infor-
macije. ^e jih v podjetju ni dovolj,
nam pridejo prav tudi tak{ne izza gos-
tilni{kih {ankov in to ni prav, je slabo.
Takrat se najve~krat pojavljajo nepre-
verjene, izkrivljene informacije, ki
lahko slabo vplivajo bodisi na klimo v
podjetju bodisi v skupini.
Doslej smo se veliko ukvarjali s teh-
nologijo, sedaj in v prihodnje se bo
treba ve~ ukvarjati z ljudmi, s komuni-
ciranjem, kajti tehnologija ne dela
sama, delamo ljudje.

MMaarrjjaann  SSaakkeell{{eekk je prej delal kot spe-
cialist, sedaj pa dela kot vodja skupine
strojnega vzdr`evanja anod: 
Razlika med delom vodje in delom
specialista je zelo velika. Prej je bilo
vse nekako bolj le`erno. Dobil sem
svoje delo, ga opravil in konec. Ko je
bil vodja {e @eljko, sem mu ob~asno
pomagal pri remontih, tako da sem
delo vodje nekoliko poznal. Nisem si

pa predstavljal, da to delo zahteva
toliko napora, fizi~nega, psihi~nega in
{e kak{nega. Razlika je o~itna. Za~ne
se ob pol sedmih, gre za organizacijo,
delitev dela, servisne naloge, poro~ila,
ki jih naredim sam ali jih narediva
skupaj z Bogdanom … Sproti se je
treba prilagajati situaciji, saj je dela
veliko, skupina pa majhna. Marsikdo
si misli, da je manj dela, ~e se je
zmanj{ala proizvodnja. Ravno obrat-
no! Zmanj{alo se je {tevilo sodelavcev
v skupini, tako da je dela za posamez-
nika ve~, ne manj. 
Glede tega, kaj se v podjetju dogaja,
pa nas ve~ina razmi{lja podobno.
Vzdr`ati bo treba, kajti po de`ju vedno
pride sonce. Premestitve se mi zdijo
logi~ne. Prej si delal tu, zdaj bo{ tam.

NNeennaadd  KKaarrdduumm dela v Talumu 21 let,
za~el je v skupini za avtomacijo, sedaj
pa dela kot elektrikar specialist v sku-
pini za elektrovzdr`evanje anod: 
V skupini nas je bilo prej pet, sedaj
smo {tirje. Od{el je zelo dober
strokovnjak. Marsikdo si misli, da ~e

ni proizvodnje, skupina za vzdr`evanje
nima dela, pa to ne dr`i. Smo skupina
za teko~e, investicijsko vzdr`evanje.
Ko stroji stojijo, je pristop k delu dru-
ga~en. Takrat gre za tako imenovano
detajlno vzdr`evanje naprav. To pome-
ni, da stroj lahko v miru zelo podrob-
no pregledamo, premontiramo, odpra-
vimo pomankljivosti. Treba je paziti na
stro{ke, da ne prese`ejo predvidenih.
Tudi vzdu{je v obratu je druga~no, ko
stroji stojijo. Dolo~enih zvokov, ki si
jih pri delu navajen, ko proizvodnja
te~e, sedaj ni, tudi ljudi ni videti …
Recesija se pozna na vseh podro~jih,
od stro{kov, rezervnih delov, do sa-
mega dela, ~love{kega pristopa, ljudi
je strah … Pri delu se trudimo narediti
najbolj{e, kar zmoremo, kar smo spo-
sobni, saj druga~e ne gre. Ker nas je
manj, si delo porazdelimo, drug dru-
gemu pomagamo, se spodbujamo.
Ponavadi smo dobre volje. Vemo, da
delo mora biti opravljeno dobro, v ~im
kraj{em ~asu, in to je to.x

Marjan Sakel{ek Nenad Kardum
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Julij 2008. Kaj bi lahko izbolj{ali?
Proizvodnja te~e s polno paro, cene
aluminija so zelo visoke, skratka ~as,
ko bi se lahko pogovarjali tudi o dos-
tojnih delavskih pla~ah. Namesto tega
pa najprej posamezna sporo~ila, da se
na drugi strani Atlantika nekaj dogaja.
Propadajo velika in majhna podjetja,
ljudje izgubljajo slu`be, pla~e, stano-
vanja, hi{e … Kot cunami smo vse te
posledice v zelo kratkem ~asu ob~utili
tudi v Talumu. Cene aluminiju so dra-
sti~no padle, poraba se je v trenutku
zmanj{ala, kot da se je ~as ustavil …
Za~ele so se priprave na izhod v sili in
boj za pre`ivetje. Na{e vodstvo se je
hitro odzvalo na dogodke in pravo~as-
no smo za~eli izvajati ukrepe, kot je
npr. odslovitev podjetij, ki so nam
pomagala. Var~evalne ukrepe smo
takoj uvedli na vseh podro~jih, tako
pri rezervnih delih in materialu kot
storitvah.

Naslednja stopnja, ki je sledila vsem
tem dogodkom, je bila odlo~itev, da se
v hali C izklopi 30 elektroliznih pe~i,
kar se je zgodilo v drugi polovici no-
vembra. Kmalu se je izkazalo, da tudi
to ne zadostuje. Odlo~itev je padla `e
~ez nekaj dni: izklopi se severna polo-
vica hale C, ju`ni polovici elektroliznih
pe~i pa se zagotovi obratovanje s pre-
vezavo, ki smo jo opravili v za~etku
januarja 2009. To so bili te`ki trenutki
za proizvodne delavce in tudi za
vzdr`evalce v teh obratih. Posledi~no
so nastala dela, kot so konserviranje
~istilne naprave, izklopi, ~i{~enje, za-
{~ita pred po{kodbami, zapiranje zra~-
nih linij, izklopi transformatorjev v TP
13, skratka dela, o katerih si prej niti v
sanjah ne bi upali razmi{ljati. Vse, kar
smo v teh letih ustvarili, se nam je
za~elo ru{iti. 
Ponosni smo na v preteklih letih pre-
hojeno pot. Najbolj smo zadovoljni z

opravljenim delom pri remontu pe~nih
manipulatorjev PTM 1, 2 in 3, kjer se
je v preteklem obdobju {ele pokazala
prava vrednost opravljenega dela. Pre-
pri~an sem, da je vsak vzdr`evalec, ki
je bil tako ali druga~e vklju~en v pro-
jekt obnove omenjenih manipulator-
jev, lahko ponosen, da je bil del ekipe,
ki se je pri tem delu maksimalno
anga`irala in seveda izkazala. Prav
tako smo opravili pomembna dela pri
spremembah na pe~nih manipulator-
jih, ki so bili kupljeni za potrebe 2.
faze hale C. Sedaj sta tudi ta dva ma-
nipulatorja enakovredno uporabna za
vsa opravila za potrebe proizvodnje.
Obnovili smo tudi dvi`ne proge v hali
C in pajka za dvig anodne deske {t. 1.
Tudi ta obnova je prinesla odli~ne
rezultate. Vsi ti rezultati ka`ejo, da smo
se obnove lotili racionalno in v pra-
vem trenutku. Vsi rezultati v proizvod-
nji so bili pred nastankom krize
odli~ni. Proizvodne rezultate smo la-
hko primerjali z najbolj{imi proizvajal-
ci v svetu, celo konkurenca se je lahko
u~ila od nas. V tem kontekstu ne go-
vorim o finan~nih u~inkih, ki pa so
enormni, saj smo ve~ino dela opravili
sami v DE Vzdr`evanje.  
Sedaj je ~as za obnovo elektoliznih
pe~i in pripravo vseh spremljajo~ih
objektov. Remonti potekajo po planu,
tako da obnavljamo pe~i `e v sever-
nem delu hale C in v tem tempu (dve

pe~i mese~no) bomo vse pe~i obnovili
v dveh letih ali prej. Nadaljujemo z deli
razgradnje hale B in aluminijskih toko-
vodnikov v stikalnici. Prav tako pa bo
potrebnega ogromno dela in priprav
pri pnevmatskih komponentah ~istilne
naprave in prebijalno-dozirnih enotah.
Zavedamo se tega, da se bo obseg
dela v trenutku spet pove~al, samo da
se trend proizvodnje obrne navzgor.
Kljub marljivosti in trudu pa je delavec
nekje v ozadju vsega tega dogajanja.
Sprememb pri pla~ah na bolj{e, ki s
~asom vedno bolj izgubljajo svojo
vrednost, v naslednjih letih `al ni pri-
~akovati. Spet smo prepu{~eni na
milost in nemilost temu, kar {e dobi-
mo, skratka za golo pre`ivetje in mor-
da kak{en pribolj{ek. Danes je vpra-
{anje, kako obdr`ati proizvodnjo, ali
bomo jutri {e del te ekipe, ki je ustvar-
jala in ustvarila to, na kar smo lahko
tako ponosni. Veliko vpra{anj, prave-
ga odgovora pa ni, zato ni ni~ ~udne-
ga, da ni ve~ sli{ati pristnega smeha,
spro{~enosti med delavci. Tudi odno-
si so se spremenili … Pa vendar osta-
jamo optimisti za bolj{e ~ase. 

V ta namen in v ~ast PRAZNIKU DELA
smo za 1. maj izobesili zastavo!x

Ob praznovanju 
1. maja v OE
Vzdr`evanje elektroliz
MILAN KAJN[EK
FOTO: BORIS BLA@EK
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Svet se spreminja – mi ostajamo
enaki.
Najverjetneje se nikoli prej ta svet ni
zdel tako majhen in nebogljen kot ob
gro`nji podnebnih sprememb, poplavi
naravnih nesre~ in ~love{kih neum-
nosti. Ob tem se nehote spomnim {te-
vilnih javnih mnenj in ~lankov, ki
tehnolo{ki razvoj postavljajo kot dokaz
samozadostnosti in nenadkriljivosti
~love{ke civilizacije. Tehnolo{ki raz-
voj in gospodarski razvoj sta koristna,
vendar `al vedno ne pove~ujeta kako-
vosti `ivljenja, zagotovo pa {e dolgo
ne bosta zagotavljala neodvisnosti od
narave. 
[ele naravne nesre~e in strah postavi-
jo tak{na razmi{ljanja na realna tla in
hkrati ustvarijo idealen poligon za

nove manipulacije. Iskanje in ustvar-
janje nevidnih sovra`nikov (Irak, Af-
ganistan, Darfur …) slu`ita interesom
visokorazvitega kapitalizma, ne ozi-
rajo~ se na vse ~love{ke bole~ine in
`rtve. Zahodni svet organizira gonjo
proti somalskim »piratom«, ki se bo-
rijo za pre`ivetje zaradi brezobzirnega
ropanja in uni~evanja somalskega
morja (odlaganje strupenih in jedrskih
odpadkov), ki ga povzro~ajo ravno za-
hodne dr`ave, vendar z obvladova-
njem medijev to uspe{no skrivajo. Ta
in {tevilna druga brezobzirna dejanja,
ki se velikokrat opravi~ujejo s ~ude`no
besedo razvoj, samo ka`ejo na vso
nizkotnost dana{nje globalne ekono-
mije, ki je do nedavnega veljala za
samoohranitveni, naravni mehanizem.

Kak{na iluzija! Resni~na `alost tega je,
da je tak{en sistem zagovarjala in ji
dajala temelje uradna ekonomska
znanost. 
Ali je potem kak{na bistvena razlika
med vsem tem in razmerami v sred-
njem veku, ko je prav tako veljala sa-
mo ena resnica in so se druga~e mi-
sle~i morali skrivati? Pa~, razlika je v
tem, da je takrat vladalo pomanjkanje
informacij. Danes pa smo pred stra{-
nimi dilemami izbire verodostojne
informacije iz mno`ice le-teh, kajti
pravo vrednost informacije lahko oce-
nimo {ele po preteku njene veljavno-
sti.   
Kaj imajo navedeni primeri opraviti s
poslovnim sistemom, podjetjem? Na
prvi pogled mogo~e malo, vendar
lahko po treznem razmisleku ugotovi-
mo, da v vseh primerih najdemo v
sredi{~u informacije in nas kot upo-
rabnike, ki jih lahko sprejmemo ali
zavrnemo, zlorabimo ali se pustimo
zavesti! Podjetje je svet v malem, ki
potrebuje dobro izmenjavo informacij
znotraj samega sebe in z okolico
(kupci, dobavitelji …). Ali si {e lahko
zamislimo funkcioniranje podjetja
brez e-po{te, interneta? Ali si to lahko
privo{~imo, ~e vemo, da na{i kupci
vsak dan uporabljajo te mehanizme? 
[e pomembneje je, da se zavedamo
prihajajo~ih na~inov komuniciranja in
jih ~im prej vklju~imo v vsakodnevni
na~in dela. Ampak ne zaradi tehnolo-
gije same! I{~emo u~inkovit pripo-
mo~ek pri delu, ki bi nam pomagal pri
te`avah v zvezi z razli~nimi izvori in-
formacij, ko ne vemo, kje je faks, kje
dokument, kdaj imamo prost termin,
~esa vse s sogovornikom, ki nas je ta
trenutek poklical po telefonu, {e nismo
re{ili? Kupci pri~akujejo od nas
odzivnost, prilagodljivost in zaneslji-
vost, torej lastnosti, ki so velikokrat
odlo~ilne za izbiro partnerstva in ko-
nec koncev oblikujejo njegovo vsebi-
no. 
Vztrajanje na ustaljenih poteh informi-
ranja pomeni resno tveganje za na-
pa~no presojo in izkrivljeno sliko.
Ekipa informatike se pojavlja v vlogah
kreatorja in posrednika informacij in
jemlje te vloge izredno odgovorno.
Zaradi tega so pripravljeni koncepti,
nova orodja, ki omogo~ajo zajeti nave-
dene mehanizme sodelovanja, skraj-
{ati poti obve{~anja, omogo~ati razli~-

nost komunikacije, skratka, ponujajo
pot do verodostojne, kakovostne in
hitre informacije. Seveda so vsa ta
prizadevanja Slu`be za informatiko
jalova, ~e se ne vklju~ijo tudi uporab-
niki in prevzamejo vloge sokreatorjev,
odjemalcev in interpretatorjev infor-
macij. Ali ni ravno zanemarjanje vlog v
procesih nastanka, uporabe, razpe~e-
vanja in interpretacije informacij pri-
peljalo do zlorabe ekonomskega siste-
ma, spregleda opozoril narave …?
Mislim, da je bilo prikazanih dovolj
ilustrativnih primerov zlorab in mani-
pulacij informacij, o posledicah katerih
lahko vsak sodi sam. Najpomembnej-
{a naloga in odgovornost slehernega
med nami zato postaja iskanje in po-
sredovanje verodostojnih in kakovost-
nih informacij, za kar bo treba upora-
biti ustrezna, nova orodja ter temu
ustrezno prilagoditi organiziranost.
Sre~ujemo se s padcem proizvodnje,
manj{im obsegom prodaje, manj{im
obsegom dela, manj{im pretokom
materiala … Nikakor pa ne moremo
govoriti o manj{i izmenjavi informacij!
[e ve~. V iskanju re{itev, izbolj{anju
organiziranosti svojega dela, izbolj{a-
nih sistemih upravljanja poslovanja,
iskanju novih poti do kupcev se pojav-
ljajo nove in nove potrebe in ideje
uporabnikov, ki zahtevajo iskanje in
uvajanje novih tehnolo{kih re{itev.
Pri~akovanja na temo informiranosti
in informacijske tehnologije so velika,
postala pa bodo tudi nerealna, ~e ne
bo ustrezne strategije razvoja in vla-
ganj. Pri tem je vloga uporabnikov
klju~na; brez pripravljenosti na spre-
minjanje o vrednosti in pomenu dobre
informacije je vsaka nova tehnolo{ka
re{itev strel v prazno. Nih~e nam ne
more servirati potrebne informacije, ~e
sami ne vemo, kaj i{~emo. 
Prevladuje ocena, da tedenska izdaja
dnevnega ~asopisa zagotavlja ve~
informacij, kot jih je bil v 18. stoletju
sposoben pridobiti ~lovek v celotnem
`ivljenju! V informacijski dobi global-
ne ekonomije se spremembe dogajajo
neverjetno hitro, za kar je nedvomno
kriv hiter pretok informacij, ki ima
klju~en vpliv na na{e delovanje, doje-
manje okolice. Nastala gospodarska
situacija je dovolj dober razlog, da se
v kakovostno in verodostojno infor-
macijo kot osnovo na{ega znanja
spla~a vlagati, mar ne?x

Koliko so vredne
prave informacije?

INFORMATIKA

MAG. ALBERT KORO[EC
FOTO: SRDAN MOHORI^

Mag. Albert Koro{ec
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Leto dni je `e minilo, odkar nam je
Sonja Fakin pojasnila namen uvedbe
sistema kakovosti v DE Ulitki z bese-
dami: »Mislim, da smo delali dobro in
marsikaj sistemsko uredili. Toda dela
{e zdale~ ni zmanjkalo. Zakaj sem tako
prepri~ana v to? Ker sem v za~etku
maja oblekla sivo-rde~e barve ´ulit-
karjev´.« Omeniti moramo, da je bila
Sonja med tistimi redkimi strokovnjaki
v Talumu, ki je bila prestavljena iz pi-
sarne Oddelka za kakovost v obrat med
»delavce«, in da so ji pravkar podalj-
{ali veljavnost odlo~be. »V Talum sem
pri{la leta 1996 v laboratorij, potem
sem bila na porodni{kem dopustu,
nato v Oddelku za kakovost, pa {e en
porodni{ki dopust in danes sem v DE
Ulitki,« nam je nasmejana povedala in
dodala: »Rada imam to delo in sode-
lavce, ~eprav jih redno vsak dan »{im-
fam«, vsaj enega.« Zakaj je sedaj tako
dobre volje, smo se spra{evali. @e
mesece je bila namre~ nekoliko ~e-
merna in ji ni bilo za pogovor. Razlog
smo na{li v tem, da se v DE Ulitki opa-
`a izbolj{anje kakovosti izdelkov in
konec tega meseca in ob koncu na-

slednjih z zanimanjem ~aka podatke o
zmanj{anem izmetu.

AAllii  ppoo  eenneemm  lleettuu  ddeellaa  vv  DDEE  UUlliittkkii  llaahhkkoo
oocceennii{{  pprreehhoodd  iizz  pprreejj{{nnjjeeggaa  ookkoolljjaa  vv
sseeddaannjjee,,  vv  kkaatteerreemm  ttee  vveess  ~~aass  vviiddiimmoo  vv
»»ddeellaavvsskkii««  uunniiffoorrmmii??
»Delavska« uniforma je vsekakor
prednost. Zjutraj doma oble~em prvo
obla~ilo, ki mi pride pod roke in mi je
{e prav, saj se za tistih 10 minut do DE
Ulitki ne spla~a posebej urejati. 
Ko sem lani na za~etku maja pri{la v to
enoto, ni bilo ~asa za privajanje, saj
smo tisti mesec prejeli 30 reklamacij
in nastavljali kontrolo na novem rent-
genu. Ko danes gledam na to z dis-
tance, vidim, da dr`i rek Vsako slabo
je za nekaj dobro. Reklamirani ulitki so
bili takrat zelo koristni pri dolo~anju
pozicij kontrole na novem rentgenu.

AAllii  llaahhkkoo  nnaa  kkrraattkkoo  ooppii{{ee{{  ssvvoojjee  nnoovvoo
ddeelloo??  KKoolliikkoo  ttii  jjee  uukkvvaarrjjaannjjee  ss  kkaakkoo--
vvoossttjjoo  ppoommaaggaalloo  pprrii  tteemm??
Moje delo je zelo podobno tistemu, ki
sem ga opravljala prej, in hkrati od
njega zelo druga~no. V obeh primerih

gre za kakovost. Vse, kar sem se v
desetih letih nau~ila v Oddelku za ka-
kovost, mi pride zelo prav. Izdelujem
zelo podobne dokumente, kot sem jih
tam, ter pomagam pri izgradnji infor-
macijskega sistema. Druga~nost je v
tem, da se tukaj fizi~no sre~ujem s
proizvodi. 
Kot prvo nalogo si vsekakor zastav-
ljam obvladovanje reklamacij znotraj
planiranih ciljev, kar nam je v prvih
{tirih mesecih letos uspelo. Nastavljen
imamo sistem vmesne in kon~ne kon-
trole, ki ga redno dopolnjujemo. To
delo opravljajo ljudje, ki jim zaupam.
Bolj mirno bi spala, ~e bi imeli meril-
ni stroj in bi la`e kontrolirali ve~ino
mer, ki so predpisane z na~rti. 

AApprriillaa  ssttee  ddoo`̀iivveellii  {{ee  eennoo  pprreessoojjoo  iinn
pprriiddoobbiillii  cceerrttiiffiikkaatt  zzaa  aavvttoommoobbiillsskkoo
iinndduussttrriijjoo..  KKaakkoo  jjee  ttoo  ppootteekkaalloo  iinn  kkaajj  ttoo
kkoonnkkrreettnnoo  ppoommeennii  zzaa  DDEE  UUlliittkkii??
Projekt uvajanja je vodila mag.
Karmen Jo{t, ki zelo dobro pozna zah-
teve standarda. Tako ni bilo problema
v prepoznavanju zahtev, pa~ pa v rela-
tivno kratkem ~asu za uvedbo. Na se-

stankih za spremljanje napredka smo
zardevali, ko smo `e tretji~ prestavljali
rok za isto nalogo. Na koncu smo ven-
darle izvedli ve~ino zapisanega in
uspe{no prestali presojo. Upam, da
nam bo certifikat koristil pri iskanju
novih kupcev.

KKaakkoo  zzmmaannjj{{aannjjee  nnaarroo~~iill  vvpplliivvaa  nnaa
ddeelloo  iinn  vvzzdduu{{jjee  mmeedd  lljjuuddmmii??  KKaajj  mmiissllii{{
oo  kkrriizzii??
Upam in verjamem, da ta kriza ne bo
prinesla ve~ nestrpnosti in konfliktov
na globalni ravni. Vsi drugi scenariji
so zame sprejemljivi, se bom `e kako
zna{la. Upam, da bodo pot iz krize
na{li tudi vsi na{i sodelavci in sode-
lavke, ki so po preteku pogodb za do-
lo~en ~as ostali brez dela. Med njimi
je veliko `ensk, ki smo jih z odprtimi
rokami sprejeli v ~asu, ko na trgu de-
lovne sile ni bilo mo{kih. Imamo ve~i-
no zaposlenih za dolo~en ~as in najbr`
je jasno, kak{no je vzdu{je. 

AAllii  mmoorrddaa  oobb`̀aalluujjee{{,,  ddaa  ssii  pprrii{{llaa  sseemm??
KKaakk{{nnoo  ppeerrssppeekkttiivvoo  ssii  oobbeettaa{{??  
^e ob`alujem? Ve~krat, nazadnje
v~eraj. O~itno ne dovolj, ker sem {e
vedno tu. Kljub temu da veliko
»nergam«, rada delam s sodelavci in
sodelavkami, ki me obkro`ajo. Drugi
razlog, da sem ostala, pa je ta, da me
zelo zanima, kolik{en dele` izmeta in
reklamacij bomo imeli konec maja.
O svoji perspektivi ne razmi{ljam pre-
ve~. Upam, da imajo perspektivo
Ulitki.x

Upam, 
da imajo perspektivo Ulitki

ULITKI

IVO ERCEGOVI]
FOTO: SRDAN MOHORI^

Sonja FakinPri pregledu dokumentacije
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Jasna ^u{ Babi~ je prava Talumovka,
saj je bila {tipendistka, pripravnica in
strokovna sodelavka, ki sedaj dela kot
vodja nabave surovin in energentov.
Je zelo komunikativna, velika {portna
zanesenjakinja, ki ji pristni odnosi in
vrednote veliko pomenijo.

Pogovarjali smo se z Jasno ^u{ Babi~

INTERVJU

Kolikor je
mogo~e, 
se trudim
na `ivljenje
gledati s
humorjem

LILIJANA DITRIH
FOTO: SRDAN MOHORI^
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V srednjo {olo si hodila v medna-
rodno gimnazijo v Devinu v Italiji.
Te ni mikalo, da bi tudi {tudij
nadaljevala v tujini?

Po drugem letniku gimnazije na Ptuju
sem {olanje na srednji {oli nadaljevala
v Devinu, kjer so bili dijaki z vsega
sveta. To obdobje je bilo obdobje svo-
bode, iskanja, pridobivanja znanj in
strpnosti. ^as hitrega odra{~anja in
odgovornosti. Pouk je potekal v an-
gle{kem jeziku s poudarkom na razu-
mevanju in razmi{ljanju, ne na u~enju
podatkov. To je bila odli~na {ola za
`ivljenje. To je bil ~as, ko se mi ni
zdelo, da bom v `ivljenju imela manj
mo`nosti, ~e se po maturi vrnem v
Slovenijo. ^e bi bila {e enkrat postav-
ljena v tak{no situacijo, bi najbr`
obrnila svet za {tipendijo in ostala v
tujini.

Talumova {tipendistka si bila od
prvega letnika {tudija. Kaj je bil
razlog, da si ra~unalni{tvo pozneje
zamenjala za ekonomijo?

V ra~unalni{tvu se nekako nisem
dobro po~utila. Bolj sem si `elela, da
bi v `ivljenju opravljala delo, ki je bolj
povezano z delom z ljudmi kot s »stro-
ji«. Najbr` si takrat nisem dala dovolj
prilike, da bi spoznala ra~unalni{ki
poklic, saj se mi zdaj zdi mnogo bolj
dinami~en kot takrat.

Po diplomi na EPF na smeri eko-
nomski odnosi s tujino si se kot
pripravnica leta 1994 zaposlila v
Talumu v nabavni slu`bi. Prosim,
da na kratko opi{e{ svoje za~etke.

Bil je maj in bilo je stra{no. Skoraj
vsako jutro se mi je pokvaril avto. Zdr-
`ati v pisarni na enem mestu osem ur

se mi je zdelo nepojmljivo. Pripravni{-
ka pla~a je bila ne bistveno vi{ja kot
{tipendija. Pri~akovala sem druga~no
delo … Nekaj mesecev sem prihajala
k sebi.
Sem pa bila zelo zadovoljna s svojim
obhodom po tovarni, saj so si pravza-
prav povsod vzeli ~as in mi zelo pri-
jazno in strokovno razkazali svoje de-
lovne enote, postopke in vse, kar me je
zanimalo. Nikjer me niso odpravili s
tremi stavki. Bila sem o~arana nad ve-
likostjo hal, strojev in znanjem ljudi.
Niso mi poskusili »po `ensko« razlo-
`iti procesov, po principih peke peci-
va, in tudi to mi je bilo zelo v{e~. 

V Talumu dela{ 15 let in to vsesko-
zi v Nabavi. Ve~ino ~asa si delala
na delovnem mestu komercialist
nabave I. Kaj pravzaprav po~ne ko-
mercialist nabave I?

Po opisu del komercialist nabave I
opravlja zahtevna administrativno-
ekonomska dela, projektira in organi-
zira kompleksna administrativno-eko-
nomska dela, spremlja stroko in zako-
nodajo. V praksi to pomeni pripravo
veliko razli~nih poro~il, analiz, iskanje
ra~unalni{kih re{itev za optimizacijo
nabavnih procesov. 

Po ve~jih spremembah v Nabavi si
lani postala vodja nabave surovin
in energentov. Nabava ni samo ad-
ministrativni posel. Poznati je treba
proizvodnjo, procese, logistiko,
vedeti veliko ({e ve~ kot dobavite-
lji), jih obiskovati, presojati … Ka-
ko se sedanje delo razlikuje od
prej{njega?

Moje delo sedaj je mnogo bolj pove-
zano s proizvodnjo, kar me zelo veseli.

Menim, da se prava dodana vrednost
ustvarja tam, kjer se proizvaja, in sami
proizvodni procesi v Talumu so me
navdu{ili `e v ~asu pripravni{tva. ^e
ho~e{ nabavljati surovine, je nujno ze-
lo dobro poznati te procese in vse, kar
nanje vpliva. Veliko stvari sem se `e
nau~ila in {e vedno se u~im.
Spoznavanje s trgom surovin je izjem-
no kompleksno, saj so surovine, kot so
glinica, petrolkoks, silicij, vsaka s po-
polnoma drugega podro~ja, kjer velja-
jo popolnoma druga~ne zakonitosti,
druga~ne tr`ne razmere. Sploh v tem
~asu, ko se razmere tako hitro spre-
minjajo, je nujno ves ~as spremljati
vsako spremembo na trgu in pri doba-
viteljih. V tem letu sem prek presoj in
razgovorov spoznala veliko razli~nih
dobaviteljev. Sicer pa proces spozna-
vanja in u~enja ni kon~an.
Me pa veseli, da je moje delo sedaj
mnogo bolj komercialno in dinami~-
no, kot je bilo prej, ~eprav je pogosto
precej stresno.

Pri delu je treba tudi razumeti in
poznati potrebe proizvodnje, saj je
dobra interna komunikacija osnova
za suveren pogovor z dobavitelji. 

Interna komunikacija je osnova, saj le
tako lahko nabavnik ve, kak{ne so po-
trebe in zahteve internega naro~nika,
kje so tolerance in kje ni mo`nosti za
odstopanja. Dobro poznavanje trga in
konkuren~nih dobaviteljev je gotovo
naslednja pomembna stvar, da se lah-
ko dobro pogovarja{ z dobaviteljem.
Potrebno je tudi splo{no poznavanje
trenutnih in preteklih cen, borznih cen,
te~ajev ter napovedi le-teh. Kakovost-
na priprava na razgovor je bistvena za

uspe{en izid pogovorov in pogajanj in
v Nabavi dajemo temu velik poudarek.

Vodja nabave je v eni izmed prej{-
njih {tevilk Aluminija pojasnil, na
kak{en na~in se slu`ba prilagaja
krizni situaciji. Kako pa ti gleda{ na
to in kako do`ivlja{ sedanje ob-
dobje?

Spremembe, ki se dogajajo, je treba
vzeti kot priliko, da se morda opustijo
nepotrebne stvari, najdejo nove in
izbolj{ajo tiste, ki so smiselne. Brez
tega ni rasti in razvoja.
Je pa dejstvo, da je kriza {e prav pose-
bej zadela nekatere sektorje in da je
bila aluminijska industrija med prvimi.
Najve~jo nevarnost pri nabavi v tem
obdobju vidim v mo`nosti, da kak{en
strate{ki dobavitelj v nekem trenutku

»Moje delo sedaj je mnogo
bolj povezano s proizvodnjo,
kar me zelo veseli. Menim,
da se prava dodana vred-
nost ustvarja tam, kjer se
proizvaja /.../«
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prekine svojo proizvodnjo in dobavo.
Trg surovin za aluminijsko industrijo
je namre~ predvsem logisti~no zelo
omejen, tudi ponudnikov samih je za
nekatere surovine zelo malo. V tem ~a-
su {e posebej intenzivno pridobivamo
informacije in vzorce od razli~nih
potencialnih virov.
Upam, da se bo politika dr`ave usme-
rila v konkretne ukrepe za pomo~ in
zagon gospodarstva, ~eprav se bojim,
da bodo razvite dr`ave bistveno bolj
znale pomagati in prisluhniti – in bo-
do to tudi pripravljene storiti – svojim
aluminijskim industrijam kot na{a. 

Lani si bila mentorica pripravnici
Alenki. ^e se {e spomni{ svojega
pripravni{tva, v ~em so najve~je
razlike med takrat in danes – delo,
odnosi …?

Seveda se spomnim svojega priprav-
ni{tva in mentorja Stojana. Potrpe`lji-
vo me je nau~il marsikaj o energetiki
in fotografiji, o preprostosti, dobroti in
pristnosti. Gotovo eden najve~jih U~i-
teljev v mojem `ivljenju.
Mislim, da je `ivljenjski prehod od {o-
larja do zaposlenega vedno te`ek. Pri-
~akovanja in realnost se skoraj vedno
mo~no razlikujejo. Vseeno pa mislim,
da je bilo z moralnega vidika takrat la-
`e, saj je bil ~as tedaj mnogo bolj pri-
jazen do ljudi in odnosi pristnej{i. Kar
se dela ti~e, je glavna razlika morda v
tem, da je 15 let kasneje vsak proces
mnogo bolj avtomatiziran, tudi v sa-
mem nabavnem procesu, da je delo z
ra~unalniki osnova. Ko sem pri{la v
Nabavo, smo imeli en PC, naro~ilnice
pa so tipkali na pisalni stroj. 

Sedaj verjetno ve~ potuje{, delov-
nik traja razli~no dolgo ... Kako
usklajuje{ delo in dru`ino?

Otroka sta zdaj stara 7 in 12 let in sta
zelo samostojna. Na sre~o ima mo`
slu`bo v Mariboru, tako da logisti~no
skupaj nekako uspeva, pa tudi star{i
vsko~ijo, kadar je to potrebno. Imam
prioritetno lestvico v `ivljenju. Po dru-
`ini, slu`bi, {portu, prijateljih so obi-
~ajno gospodinjska dela tista, ki osta-
nejo neopravljena. Ni~ hudega!

Kaj ti sedaj pri delu predstavlja naj-
ve~ji izziv?

V trenutnih razmerah predvsem to, da
je situacija v izjemni krizi zelo neznana

in da sedaj ni mogo~e predvideti
ve~ine dogodkov zgolj na podlagi
predhodnih izku{enj. Tako se iz dneva
v dan pojavljajo situacije, ki jih je iz-
jemno te`ko vnaprej predvideti in ki
kli~ejo po takoj{nji reakciji. Rada
imam dinamiko, kreativnost.

Vedno si dobre volje in nasmejana.
Ima{ to v genih? Te sploh lahko kaj
vr`e s tira?

Kolikor je mogo~e, se trudim na `iv-
ljenje gledati s humorjem in ob tem {e
samo sebe v~asih nasmejim, ~eprav je
humor vedno pogosteje ~rn. Nisem
vedno dobre volje, v~asih sem prav
sitna in ~emerna. Se pa dr`im na~ela,
da si sam odgovoren za svoje zado-
voljstvo, da odgovornosti za lastno za-
dovoljstvo ne more{ prelagati na
druge. Kolikor `ivljenje dopu{~a, se
ukvarjam z ljudmi in stvarmi, ki jih
imam rada, in menim, da je to klju~ do
dobre volje.
Seveda v~asih tudi iztirim …

Deluje{ zelo spro{~eno, odprto,
zaupljivo, igrivo, zvedavo … Te
ljudje kdaj razo~aramo(-jo)?

Obi~ajno so razo~aranja posledica na-
pa~nih presoj ljudi, in ~e bi bil ~lovek
pripravljen prisluhniti svoji intuiciji, bi
se `e vnaprej izognil razo~aranjem.
Nisem poseben idealist glede ljudi in
tudi kaj posebno dostikrat nisem razo-
~arana naj njimi. 
Odprta in zaupljiva sem samo do red-
kih ljudi, do vseh drugih pa sem samo
spro{~ena.

Kako ti uspeva »komandirati« svo-
je tri mo{ke?

Kdo pa pravi, da jih »komandiram«?
Prvo{olec mi zleze v naro~je in me
tako toplo prepri~a, da niti ne vem,
kdaj me je prepri~al. Najstnike »ko-
mandirati« je misija nemogo~e {e od
~asov, ko sem bila sama najstnica.
Mo`a »komandirati« se mi ne zdi
smiselno, ker se vse dvojno vra~a. No,
{e psa ne »komandiram«. Na moj
ukaz sede samo, ~e vidi klobaso v
roki.

Si odvisna od {porta, so te mara-
toni zasvojili?

Ja, od {porta sem pa res odvisna.
Te~em, kolesarim, smu~am, te~em na
smu~eh, plavam, drsam, grem v hribe.

Tek je moja velika ljubezen. Vsaj
{tirikrat tedensko te~em. Obi~ajno
sama, v~asih z mo`em, v~asih s prija-
telji. Odli~no se po~utim na dolgih
tekih, ko po{ljem misli iz glave in sa-
mo SEM. Pomlad je ~as maratonov,
~as, ki se ga zelo veselim, tako zaradi
dru`enja s soteka~i kot zaradi samega
teka, na katerem mora{ premagati
42,2 km in sebe. [e dobro, da je ena
izmed mojih najbolj poudarjenih last-
nosti trma in da sebi ne dovolim obu-
pati.

Kako gresta skupaj ukvarjanje 
s {portom (tek, kolesarjenje, hribi
…) s kak{nimi majhnimi razvada-
mi?

[port sam po sebi od ~loveka zahteva
discipliniranost in odrekanje na neka-
terih drugih podro~jih `ivljenja. Zelo
pomembna je prehrana, dovolj teko~i-
ne in dovolj po~itka. Slednjega se
v~asih ne dr`im in posledice mo~no
ob~utim. Tek po kaki zabavi je podo-
ben megli, ki se vle~e v neskon~nost.
Kak{nim majhnim razvadam se ne
odpovedujem zaradi {porta, se pa
dr`im pravila, da teden dni pred
maratonom ne pono~ujem, jem na
tone testenin in pijem dosti vode.
Kozarec piva seveda ne {kodi.

Sodelavke so povedale, da si prava
mojstrica v pripravi peciva. Ali sa-
mo razvaja{ druge ali si tudi sama
gurmanka?

Peka peciva in kruha me zelo spro{~a
in veseli. Veselje je `e izbira recepta,
saj izjemno rada preizku{am nove re-
cepte. Moja bo`i~na peka se za~ne `e
konec oktobra, ob prvem de`evnem je-
senskem popoldnevu, in do bo`i~a se

najemo sladkarij, da naslednjih nekaj
mesecev pe~em samo slano pecivo.
To veselje do peke je predvsem zelo v
prid mojemu mlaj{emu sinu, ki je
velik sladkosned. Sicer pa smo pri na-
{i dru`ini vsi veliki gurmani, z vese-
ljem do kuhanja in preizku{anja novih
jedi in sestavin. Za sladki del sem »za-
dol`ena« jaz, pri drugih jedeh pa prav-
zaprav ne pridem do kuhinje. Moj mo`
odli~no kuha in velikokrat povabimo
tudi prijatelje. 

Letos si postala 40-letnica. Je kaj
druga~e kot prej?

Zadnje leto sem se velikokrat {alila na
ta ra~un. Pred nekaj leti (dvajsetimi re-
cimo) so se mi zdele gospe pri {tiri-
desetih `e precej v letih. Zdelo se mi
je, da so pri teh letih ljudje resni in da
je vsa zabavna vrednost `ivljenja `e
mimo, da se ukvarjajo samo z delom
in domom.
Zdaj se mi zdi, da sem preprosto v
najbolj{ih letih in da bistveno bolj
vem, kaj ho~em, kot sem pred dvajse-
timi leti. Tudi otroka sta zdaj dovolj
velika, da nisem »privezana« na dom,
kot sem bila prej. Druga~e kot prej je
edino, da se bom morala pri teku malo
bolj potruditi, saj je v maratonski
konkurenci FM 40–45 najhuj{a kon-
kurenca. To je starostna skupina
`ensk, v kateri je najve~ maratonk, ki
dosegajo najbolj{e rezultate. Malo za
{alo, malo zares!

Si vsaj malo egoisti~na in si vza-
me{ urico samo zase? 

Seveda si vzamem. ^as, ki ga pre`ivim
pri {portu, je samo moj in to je skoraj
urica na dan. Morda si bom enkrat
celo vzela ~as za po~itek.x
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Po uspe{nem prebujanju {ahovske
sekcije, za katero ima najve~ zaslug
na{ sodelavec iz DE Livarske zlitine
Silvo Zajc, se je v petek, 8. maja 2009,
zgodil `e drugi {ahovski piknik. Silvo
je tudi tokrat izbral za prizori{~e zelo
lepo urejen [portni park v Apa~ah,
kjer so imeli igralci odli~ne mo`nosti
za {ahovski turnir, pa tudi za zabavo je
bil ambient ve~ kot primeren.
Da bi organizator popestril dru`enje, je
povabil sindikalno {ahovsko ekipo

Perutnine Ptuj, s katero so se na{i fan-
tje pomerili v sistemu igranja dveh
krogov po 15 minut na igralca. Po od-
igranih vseh igrah je bil rezultat 12 : 10
za ekipo Perutnine Ptuj. 
V posebno ~ast mi je povedati, da sta
se {ahovskega piknika udele`ila tudi
Boris @lender, ki je priznan mednarod-
ni {ahovski sodnik in je tekmo tudi
sodil, in Martin Majcenovi~, na{ nek-
danji sodelavec, sedaj upokojenec in v
{ahovskih krogih poznan kot velik lju-

bitelj te modre igre. Seveda se jima za
obisk in izkazano pozornost lepo zah-
valjujemo.
Na koncu velja zahvala tudi organiza-
torju tega lepega {ahovskega dru`enja
Silvu Zajcu, upravi dru`be Talum in
konferenci sindikatov Skei, brez kate-
rih bi bilo precej te`e izpeljati to dru-
`abno-{portno prireditev. @elja vseh

prisotnih po tekmi je bila, da bi po-
dobno sre~anje postalo tradicionalno.
Da bi bila podobna dru`enja {e boga-
tej{a, vabijo ~lani {ahovske sekcije pri
konferenci sindikatov Skei vse zainte-
resirane, da se jim pridru`ijo. [ahisti
se sre~ujejo vsak drugi ponedeljek v
mesecu ob 15.00 v prostorih restavra-
cije Pan v Kidri~evem. Vabljeni!x

V soboto, 25. aprila 2009, smo se ri-
bi~i iz Taluma, h~era in Silkema zbrali
v ~udoviti ribi{ki hi{ici ob ribniku v
Rogoznici pri Ptuju. V zelo lepem  vre-
menu se je zbralo kar 34 ribi{kih zane-
senjakov. 
Tekmovanje je potekalo v {portnem
duhu in ob dobri volji, saj so ve~ino-
ma krapi in babu{ke kar pridno prije-
male na{e vabe. @e podatek, da se je
ujelo prek 300 kilogramov rib, zgo-
vorno pove, da je ribolov uspel. 
Po kon~anem tehtanju ulova je bilo
kosilo, sledila mu je razglasitev rezul-
tatov. Prvi trije uvr{~eni so prejeli po-
kale. Na{e dru`enje je potekalo vse tja
do popoldanskih ur. Zelo spodbudno
je, da sta se nam tudi tokrat pridru`ili
dve predstavnici ne`nej{ega spola, ki

v ulovu nista zaostajali za svojimi ko-
legi. Nasprotno, Valerija Valentan je
osvojila celo drugo mesto. ^estitamo!  
Vodstvu Taluma, sindikatu Skei in
organizatorju Ivanu Petku velja zah-
vala, da se lahko ribi~i Taluma, h~era
in podjetij za ograjo na{e tovarne sre-
~ujemo na takem dru`enju vsako leto
vsaj enkrat.
In na koncu {e nekaj najvidnej{ih uvr-
stitev:

1. Viktor Slamer{ek 33,300 kg
2. Valerija Valentan 20,200 kg
3. Robi Horvat 19,200 kg
4. Miran Pintari~
5. Du{an Kolmani~
6. Bogdan Kerle
7. Sebastjan Letonja
8. Mario Kuret
9. Du{an Smuk

10. Franjo Horvat x

Pomerili so se {ahisti
Taluma in Perutnine

SINDIKAT

MILAN FAJT
FOTO: SILVO ZAJC

Za {ahovskimi deskami

Ulovili prek 
300 kilogramov rib

MILAN FAJT
FOTO: MILAN FAJT
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Sredi poletja, ko na{ ~asopis ponava-
di do`ivlja su{o, je leta 1963 nastala
prva redna {tevilka Aluminija. Alumi-
nij – glasilo delovnega kolektiva To-
varne glinice in aluminija »Boris
Kidri~« Kidri~evo. [tevilka 1. Kidri~e-
vo, julij 1963. Leto I. Izdal ga je Delav-
ski svet tovarne. ^asopis je urejal kar
enajst~lanski uredni{ki odbor. Pred-
sedoval mu je Marjan Bizovi~ar, ~lani-
ce in ~lani pa so bili: Vida Deti~ek,

Anica Klajn{ek, Anton Kozoderc, Ivan
Mazera, Franc Me{ko, Simon Pe{ec,
Ivan Tu{ek, Franc Verli~ in Mirko
Zupani~. Odgovorni urednik je bil Jo`e
Vrabl.
Po pisanju takratnega direktorja Franja
Grünfelda so ob vsakem ve~jem uspe-
hu, prelomnici ali obletnici tovarne
izdali glasilo z namenom seznaniti ko-
lektiv z uspehi in problemi, s kapacite-
tami tovarne, s proizvodnjo in uprav-
ljanjem. Zgodba se je torej ob~asno
dogajala `e pred letom 1963. 
Vedno je zanimivo vzeti v roke kako
starino. Prvi izvod ~asopisa Aluminij
to zagotovo je. In vedno je zanimivo
prebrati, kako so neko~ razmi{ljali in
delali na{i predhodniki. Dobesedno
predhodniki. Ljudje, ki so proizvajali

aluminij in njegove izdelke. Pa glinico
in anodno maso. In tudi takrat so skr-
beli za elektri~no energijo, pa za kom-
presorje. Tudi takrat so vzdr`evali
proizvodnjo in kuhali malice … In bili
so mladi in zagnani. Delovni. In nare-
dili so prvo {tevilko Aluminija.
^asopisa, ki je postal ena izmed Talu-
movih tradicij. In prav tradicionalnost
ga mogo~e v teh te`kih kriznih ~asih
re{uje pred propadom.

V ~asu, ko je iz{la prva {tevilka, je v
Kidri~evem {e delal kino. Kino »Svo-
boda«. 17. in 18. julija so vrteli Ham-
leta, ~rno-beli angle{ki film. Skoraj
prepri~an sem, da je to tisti Hamlet, ki
ga je tako fantasti~no zaigral Laurence
Olivier.
Pa {e dva prispevka sta me takoj pri-
tegnila. To~neje: en prispevek in en
formular. Toda preden nadaljujem,
moram napisati, zakaj sem sploh za~el
pisati reporta`o o na{em ~asopisu.
Lahko re~em, da sem dokaj tvorno so-
deloval pri njegovem nastajanju.
Predvsem seveda pri njegovi prenovi.
Pred zdaj `e kar nekaj leti sem pripra-
vil predloge za spremembe vsebine in
isto~asno za oblikovno plat ~asopisa.
Predlagal sem nove, stalne rubrike, ki

jih danes spremljamo v vsaki {tevilki.
Veliko idej iz predloga se je kasneje
uresni~ilo. Seveda je to plod skupne-
ga dela uredni{kega odbora. In re~i
moram, da se mi zdi ~asopis na kar
visoki ravni. In {e, da sem z delom v
zvezi z njim v veliki meri zadovoljen.
Vendar pa ne popolnoma. 
@elel sem si ~asopis, ki bo omogo~al
zaposlenim, da bodo tudi prek njega
lahko sodelovali pri `ivljenju »fab-

Kako aluminijast
je Aluminij?

REPORTA@A

DARKO FERLINC
FOTO: SRDAN MOHORI^,

BORIS BLA@EK,
DARKO FERLINC
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rike«. Da bodo sodelovali pri njego-
vem vsakokratnem nastajanju. Da bo v
najve~ji mo`ni meri prispeval k dobre-
mu vzdu{ju in toplim med~love{kim
odnosom. Da bo predstavljal vez med
vodstvom dru`be in zaposlenimi. @elja
seveda ni samo moja. 
Prispevki, ki jih najpogosteje objav-
ljamo v ~asopisu, so ve~ ali manj
prispevki vodilnih sodelavcev v Ta-
lumu. ^lanov Uprave in vodij delovnih
enot in slu`b. Prispevkov delavcev ali
ljudi z nekega drugega nivoja pa sko-
raj ni. Tako se v~asih zdi, da je Alumi-
nij ~asopis vodstva Taluma, manj pa
~asopis vseh zaposlenih. Ne me na-
robe razumeti! Vodstveni delavci seve-
da morajo sodelovati pri nastajanju
~asopisa. Kdo drug pa bo, ~e ne oni?
Saj imajo tudi najve~ informacij in so
na neki na~in dol`ni delavce obve{~ati
o dogajanju v tovarni. Tudi ozave{~ati.

Pa tudi raven pisanja je temu primer-
no visoka.
Vedno smo si `eleli, da bi ~lani uprave
v vsaki {tevilki sodelovali s svojimi
prispevki. @al nam to nikoli ni uspelo.
Da bi sodelovali vsi naenkrat. Te`ko je
re~i, zakaj. Seveda te `elje {e vedno
so. Sam menim, da to niso le `elje,
ampak potreba. [e posebej v teh
te`kih in ob~utljivih ~asih. 
Sicer pa, saj niso ob~utljivi ~asi,
ampak ljudje. Zato moramo ve~ pros-
tora nameniti ljudem, ki delajo nepo-
sredno v proizvodnji. ^asopis ni le
informativen. Moral bi biti tudi poro-
~evalski. Naj ljudje pi{ejo o svojem
delu, o svojih uspehih, o te`avah, stra-
hovih. Dajmo jim mo`nost, da se kdaj
pohvalijo. Objavimo njihove prispevke
in fotografije. Mimogrede, eden izmed
komentarjev k naslovnici iz prej{nje
{tevilke je bil: »Kon~no eden na{ na
prvi strani«. In to pove marsikaj. In

zakaj, na primer, ne bi vsi v Talumu
vedeli, da so v elektrolizi C ob prvo-
majskih praznikih na `erjav obesili
slovensko zastavo?
Mogo~e bomo na tak na~in dobili {e
kak{no sliko o Talumu, ki je do sedaj
nismo poznali ali pa ni bila dovolj
ostra. 
Naj se vrnem k prvi {tevilki iz leta
1963. Uredni{ki odbor je na prvi strani
objavil ~lanek z naslovom Za dobro
obve{~anje kolektiva. V njem med
drugim pi{e: »Ob vsakomese~nem
izhajanju na 8 straneh te velikosti (280
x 400 mm, op. p.), s primerno vsebino
in ilustracijami, bo ’Aluminij’ lahko
opravljal zelo va`no nalogo medseboj-
nega spoznavanja ~lanstva kolektiva in
posameznih obratov in celotnega
kolektiva v tovarni in nalogo teko~ega
obve{~anja o problemih in njih re{it-
vah …«. Natanko to. Zelo va`no nalo-

go medsebojnega spoznavanja. To je
naloga tudi dana{njega ~asopisa. Med
drugim, seveda. Mislim, da je bil
Aluminij takrat zelo aluminijast.
Druga stvar, ki mi je takoj padla v o~i,
pa je formular~ek na zadnji strani
~asopisa, ki ga je bilo mo`no izrezati
in poslati v uredni{tvo. Imel je
pomenljivi naslov: KAJ VAM JE (NI)
V[E^ V GLASILU ’ALUMINIJ’? Pod
naslovom so se zvrstila {tiri vpra{anja
o naslovnici (glavi), obsegu, ~lankih
in slikah (fotografijah), na koncu pa {e
prostor za predloge. Tudi to je stvar, ki
jo pogre{am pri dana{njem ~asopisu:
mo`nost dajanja kritik in predlogov.
Danes nam jih ni treba izrezovati iz
~asopisa. Mo`nosti so druga~ne,
predvsem pa mnogo bolj{e. Uredni{t-
vo bi moralo imeti stalne informacije o
branosti ~asopisa. Moralo bi imeti
mnenje ljudi o ~asopisu. In ga tudi
upo{tevati. 

Najve~krat je veliko la`e govoriti (ali
pisati) kot pa kaj narediti. ^asopis ni
nobena izjema. Zelo se bo treba potru-
diti, da bomo raz{irili krog sodelavcev.

Nekateri menijo, da bo z ve~jim sode-
lovanjem delavcev padla kakovost
~asopisa. Sam tega ne verjamem.
Nasprotno. Menim, da bo ~asopis
postal {e popularnej{i. In sploh si ne
belim glave s tem, da kdo ne zna

pisati. Napisal bo `e. Pomembno je,
da ima kaj povedati. In vsak ima kdaj
kaj povedati. In vsakemu se kdaj zdi
kaka stvar zelo pomembna. In vsak je

kdaj zelo pomemben. V nekem svojem
okolju prav gotovo.
Dana{nji Aluminij je aluminijast, toda
ne dovolj. Nekaj mu vseeno manjka. In
verjamem, da to »nekaj« v prihodnje
nebo ve~ manjkalo.x

»Sredi poletja, ko na{ ~asopis ponavadi do`ivlja su{o, je leta
1963 nastala prva redna {tevilka Aluminija. Aluminij – glasilo
delovnega kolektiva Tovarne glinice in aluminija »Boris Kidri~«
Kidri~evo.«
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Divja orhideja. Foto: Lilijana Ditrih.

Prehod. Foto: Bogdan Lukman.

Velikono~nica. Foto: Stanko Jus.

Drevo. Foto: Boris Bla`ek.

Najbolj{e 
fotografije
tega meseca
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Verjetno ste se ob tem srhljivem
naslovu malce naje`ili in v svoji glavi
`e pletete mre`e svojih asociacij o ~rni
vdovi, ki si okoli vratu zavezuje prti~ek
in ~aka, da bo po parjenju snedla svo-
jega samca. Pa nisem imela namena
pisati o tako srhljivih prispodobah,
namen sem imela pisati o predstavah,
ki si jih napletamo v svojih glavah tako
dolgo, dokler se naposled za vse `iv-
ljenje ne ujamemo vanje, jim slepo ver-
jamemo, sledimo in pustimo, da nas
na koncu popolnoma zasu`nijo.
Okolje, v katerem `ivimo, in ljudje, ki
nas obdajajo `e v najne`nej{ih letih,
poskrbijo za oblikovanje tan~ice, skozi
katero potem gledamo svet in dogod-
ke ter o njih delamo svoje lastne
sodbe. Ta tan~ica je lahko razli~nih
barv, od »son~kasto« rumene do
mrtva{ko ~rne, k temu veliko prida tudi
temperament ~loveka. In v~asih je na{
pogled lahko povsem izkrivljen in
oblaki prikrijejo sonce, ki `ivi prav v
vsakem srcu, z namenom, da nam
osvetljuje pot in s svojo toplino greje

na{e bivanje. V vsakem primeru lahko
re~emo, da nas objema pajkova mre`a
lastnih predstav, ki je tako zelo
trdovratna, da se le redkim uspe re{iti
prej, preden postanejo `rtev pajka s
prti~kom okoli vratu.
Obdobje recesij, nemirov in naelek-
trenosti okolja stvar {e poslab{a, saj
se razpolo`enje obda v ~rnino, ~e pa k
temu pri{tejemo {e kapitalisti~no
razmi{ljanje, kjer je vsak ~lovek na{a
konkurenca in izziv tekmovalnosti,
potem se v tej pajkovi mre`i lahko
po~utimo res osamljene. In vse te
predstave si ~lovek kreira sam oziroma
so dru`beno v{e~ne, ker se potem
to~no ve, kdo je plen in kdo je pajek, ki
ta plen ovija in ga po~asi, drobec za
drobcem, po`ira tako dolgo, dokler ne
ostane samo tema~na ujetost. Kdo
ste? Pajek ali pajkov plen?
Vsak ~lovek je pora`enec in zmago-
valec, v vsakem ~loveku se skrivata
pajek in plen in v vsakem se skrivata
~rnina in sonce. Odvisno je samo,
skozi katero tan~ico pogledate nase.

Odmislite svet okoli sebe, odmislite
recesijo, te`ave, vplive drugih ljudi, ki
vas s pajkovo zvitostjo `elijo usmeriti
v svoje mre`e in po`reti … Za hip
bodite to, kar ste. Analizirajte mra~ne
hodnike svojega srca in najdite sonce,
s katerim jih boste osvetlili. Potem
bodo va{i hodniki prijetni in varno
boste hodili tudi po najmra~nej{ih
poteh tega sveta. Ne bo vas strah
pajkov in mre`, ki ~akajo svoj plen.
Potem boste vedeli, da je v vas toliko
sonca, da se ne morete ujeti v mre`e
lastnih sodb …
Tako kot vidite sebe, bodo drugi videli
vas, ker jih boste sami prepri~ali v to.
Na njihove o~i boste vrgli tan~ico
svoje lastne predstave, skozi katero
vas bodo videli tak{ne, kot `elite sami.
S seboj ravnajte tako, kot `elite, da z
vami ravna svet. @elite, da vas uni~ijo?
Ne verjamem. Zakaj bi bili pajek in
zakaj bi bili plen? Bodite to~no to, kar
ste vse `ivljenje `eleli postati, le tako
boste gledali nase in na svet skozi
»son~kasto« tan~ico.x

Objem pajkove mre`e

KOLUMNA

ALEKSANDRA JELU[I^
FOTO: DARKO FERLINC
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Na{i od drugod
Nanos, Kapverdski otoki

FOTO: LIDIJA KOSI, TANJA MADJAR, BOGDAN LUKMAN

FOTOREPORTA@A
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Objavljamo seznam zaposlenih, ki bodo dopustovali
v po~itni{kih kapacitetah v Nerezinah in ^ervarju.

NNeerreezziinnee

1155..  66..  22000099
Milan Poplatnik DE Anode

2222..  66..  22000099
Dejan Klane~ek DE Ulitki
Miroslava Verdenik FRS
Franc [imenko DE Vzdr`evanje
Janez Lajh DE Promet
2299..  66..  22000099
Milorad Lazi~ DE Kontrola kakovosti
Davorin Lubej DE Vzdr`evanje
Franc Polaj`er DE Vzdr`evanje
66..  77..  22000099
Palmira Banko Vodstvo
Marija [migoc-Fegu{ DE Elektrolize
Jo`e Vi~i~ DE Izparilniki
Jo`ef Premzl DE Vzdr`evanje
1133..  77..  22000099
Sonja Herti{ Vital
Robert Rozman DE Gnetne zlitine
Janez Marini~ DE Izparilniki
Zvonko Rozman Vargas-Al
Ivan Petrovi~ DE Rondelice
2200..  77..  22000099
Silvo Klajn{ek DE Vzdr`evanje
Anton Zelenik DE Rondelice
Pavla Kirbi{ Nabava
Milan Poto~nik DE Rondelice
Jo`e Vajzbaher DE Izparilniki

2277..  77..  22000099
Milan Jazbec Revital
Ivan Herti{ DE Vzdr`evanje
Martin Prelog DE Livarske zlitine
Marjan Dreven{ek DE Rondelice
Bogdan Kores DE Rondelice
33..  88..  22000099
Sre~ko Gaj{ek DE Rondelice
Zvonko Intihar DE Rondelice
Jo`ef Leskovar DE Energetika
Fran~ka Zaj{ek Marketing
1100..  88..  22000099
Gregor Kova~i~ DE Elektrolize
Drago [vagan DE Elektrolize
Jo`ef Turk DE Vzdr`evanje
Andrej Golob DE Vzdr`evanje
1177..  88..  22000099
Marjan Sagadin DE Energetika
Sonja Fakin DE Ulitki
Milan Toplak Nabava
Majda Zadravec Vargas-Al
2244..  88..  22000099
Milan Horvat DE Vzdr`evanje
Ivica Urlep-Pepelnik DE Kontrola kakovosti
Fran~ka Sagadin Vargas-Al
Ivan Hauptman Hala C

^̂eerrvvaarr

2222..  66..  22000099
Slavko Fajfar DE Gnetne tlitine
Janez Pulko DE Anode
2299..  66..  22000099
Milan Dreven{ek Marketing

Branko Lukman DE Livarske zlitine
Roman Lampret DE Gnetne zlitine
66..  77..  22000099
Jo`ef [krila DE Anode
Janez Vajda DE Gnetne zlitine
Miran Fider{ek Storal
1133..  77..  22000099
Alojz Steiner DE Kontrola kakovosti
Miran Jeza DE Energetika
Anton Bauman DE Gnetne zlitine
2200..  77..  22000099
Maks Kostanjevec DE Elektrolize
Franc Sever DE Gnetne zlitine
Du{an Mikl Revital
2277..  77..  22000099
Milan Kampo{ DE Rondelice
Milan [alamun Revital 
Marjan Kova~ec DE Rondelice
Silvo Skerbi{ DE Izparilniki
33..  88..  22000099
Sergej Donaj DE Gnetne zlitine
Stanko Jan`ekovi~ DE Anode
Rajko Kosi DE Energetika
1100..  88..  22000099
Franc Juri~ Nabava
Marjan Jeza DE Livarske zlitine
Majda Bedra~ Revital
1177..  88..  22000099
Janez Gere~nik Revital
Pavel Belec DE Promet
Branko Primo`i~ Vargas-Al
2244..  88..  22000099
Jernej Plav~ak Vargas-Al  

Seznam je posnetek sedanjega stanja. Spremembe
so mo`ne zaradi opravi~enih odpovedi. Na razpola-
go je {e nekaj prostih kapacitet v ^ervarju in tudi v
Nerezinah. Za podrobne informacije o prostih
kapacitetah pokli~ite Du{anko Kova~evi~ na int. tel.
{t. 645.

Leto{nji Talumovi dopustniki

VITAL

Dragi nekdanji sodelavci,
iz vsega srca se vam zahvaljujem za
tovari{tvo, razumevanje, korektnost in
pomo~ v ~asu mojega dela z vami v
TGA in Talumu.
Vse vas nosim v najlep{i lu~i v svojem
spominu in svojem srcu.
@elim vam obilo delovnih in osebnih
uspehov ter vas najlep{e pozdravljam.
Zahvala tudi vodstvu Taluma. @elim
vam, da dru`ba in zaposleni prebrodite
to krizo z minimalnimi posledicami in
nadaljujete {e mo~nej{i.

Va{ »penzionist«
@ivko Lazi~

ZZaahhvvaallaa

Ob bole~i izgubi dragega o~eta, tasta
in dedija

IIvvaannaa  PPuullkkaa
iz Slovenje vasi 44,
upokojenca Taluma,

se iskreno zahvaljujemo vsem sorod-
nikom, sosedom, prijateljem, znancem
in sodelavcem podjetij Vital, d. o. o.,
TBP, d. d., Septima, d. o. o., sindikatu
Taluma in ZPIS Slovenije, ki ste ga v
tako velikem {tevilu pospremili na nje-
govi zadnji poti, darovali cvetje, sve~e
in za sv. ma{e ter nam izrekli ustna in
pisna so`alja. Hvala za ganljive besede
slovesa govorniku g. Ivanu Klepu.

Vsem iskrena hvala.
@alujo~i: otroci z dru`inami

Pozdrav 
sodelavcem

[ele takrat,
ko nam smrt spodre`e korenine,
se zavemo,
kako zelo smo jih imeli radi
in kako zelo jih bomo pogre{ali.
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SSLLOOVVAARR^̂EEKK:: RONER – NEKDANJI SLOVENSKI KOLESAR (JOÏE), MELL –
AVSTRIJSKA FILMSKA IGRALKA (MARISA, 1939-1992), HAMMER –
NORVE[KI NORDIJSKI KOMBINATOREC (KRISTIAN, 1976), RIHEMBERK –
GRAD NAD VASJO BRANIK PRI [TANJELU, EFOR – NADZORNIK V STARI
SPARTI, SCHIFO – BELGIJSKI NOGOMETA[ (ENZO, 1966), ARTELJ –
SLOVENSKI KAJAKA[ (SIMON, 1988).

KRI@ANKA



Zadnjo stran sta pripravila Toma` Godicelj, Darko Ferlinc in Srdan Mohori~


